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education system and human resources in the course of transition of the country to an innovative way of development 
in economy of knowledge is emphasized. It is offered to consider the market of educational services as multiattributive 
social and economic system of development «economy of knowledge». Need of adaptation of the mechanism 
of regulation of the market of educational services therefore the increasing value gets studying of quantitative and 
qualitative components of human potential is opened. In this regard, first, it is necessary to estimate possible perspective 
results of development of the developed social and economic tendencies in the sphere of employment, professional 
education and a labor market. Secondly, to solve problems of coordination of labor demand and its offer, and, thirdly, 
to prepare advancing rates of the corresponding experts possessing new general and labor culture.
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Современное состояние мировой и отечественной экономики, сложность и высокая динамичность внеш-
ней среды, ужесточение конкуренции требуют от предприятий непрерывного, системного развития, реализации 
своего потенциала, формирования эффективной стратегии развития, отвечающей сложившимся экономическим 
условиям. Особенно важно это для интегрированных корпоративных систем, отличающихся организационной, 
производственной и управленческой сложностью.  Формирование адекватной стратегии развития такого рода 
сложноорганизованных систем предполагает оценку уровня экономического потенциала интегрированной си-
стемы и ее участников на конкретной стадии жизненного цикла, текущего состояния и прогнозов динамики 
факторов внешней среды. В результате анализа методологии формирования стратегии развития, базирующейся 
на указанных факторах, в работе выделены основные проблемы формирования стратегии развития в интегри-
рованных корпоративных системах,  сформулированы ключевые направления формирования стратегии разви-
тия на стадиях жизненного цикла хозяйствующих субъектов – участников интегрированной системы в разрезе 
укрупненных этапов формирования стратегии развития, обоснованы задачи и основные направления  развития 
структурных элементов экономического потенциала хозяйствующего субъекта.
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The current state of global and domestic economy, complexity and high dynamics of the environment, and 
increased competition require from companies continuous, system development, realization of their potential, formation 
of an effective development strategy which meets the existing economic conditions. This is especially important for 
integrated corporate systems, differing organizational, production and management complexity. Formation of adequate 
development strategy for such complex systems involves the assessment of economic potential of the integrated system 
and its participants at a particular stage of the life cycle, as well as the assessment of the current status and dynamics 
projections of environmental factors. Through analysis of methodology of development strategy formation, based on 
these factors, the author defined main problems of formation of development strategy for the integrated corporate 
systems, formulated key areas of development strategy formation at various life cycle stages of economic entities, 
which are participants of the integrated system, in the context of consolidated steps of development strategy formation, 
established objectives and main directions of development of structural elements of business entity economic potential.
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В условиях свободного рынка и острой международной конкуренции большинство сложноорганизо-
ванных экономических систем связывают свое развитие с необходимостью формирования стратегии эконо-
мического развития. Достижение целевых показателей развития деятельности отдельных предприятий и 
интегрированных экономических систем в целом предполагает необходимость финансового обеспечения их 
операционной и инвестиционной деятельности и формирование эффективной финансовой стратегии в составе 
общей стратегии развития. В статье исследованы подходы к определению и оценке финансового потенциала 
предприятия  как одного из базовых элементов финансовой стратегии. На основе результатов проведенного 
исследования сформулировано авторское определение финансового потенциала экономической системы, вы-


